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اران زندانم دادن زکات به بده316052 ‐ ح

سوال

اخیرا سیستم جدیدی راه اندازی شده که جمعآوری مبالغ برای آزادسازی زندانیان بدهار را فراهم مسازد؛ آیا دادن زکات

مال از طریق این سیستم برای زندانیان بدهار جایز است؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

ه تعالـ جایز است، زیرا ال و چه غیر زندان خود نیستند ـ چه زندان که قادر به پس دادن بده اراندادن زکات به بده

مفرماید:

بِيلالس نباو هال بِيلس فو ينالْغَارِمِقَابِ والر فو مهقُلُوب لَّفَةوالْما وهلَيع ينلامالْعو يناكسالْمو اءلْفُقَرل دَقَاتا الصنَّما 

فَرِيضةً من اله واله عليم حيم  [توبه: ۶۰]

(صدقات تنها به فقرا و بینوایان و متصدیان [جمعآوری و پخش] آن و کسان که دلشان به دست آورده مشود و در [راه

آزادی] بردگان و بدهاران و [جهاد] در راه اله و به در راه مانده اختصاص دارد. [این] به عنوان فریضه از جانب اله

است و اله دانای حیم است).

لفظ غارم که در آیه آمده به معنای بدهاری است که توانای پس دادن بده خود را ندارد، در نتیجه به اندازهای که قادر به

پرداخت بدهاش شود از زکات به او داده مشود، حت اگر برای انجام کار گناه قرض گرفته باشد، البته به شرط توبه.

در شرح منته الإرادات (۱/ ۴۵۷) آمده است: «یا آنکه در چیزی مباح قرض گرفته باشد یا برای چیزی حرام و سپس توبه

.«ينالْغَارِمفرماید: وم ه تعالباز پس دادن آن را نداشته باشد، زیرا ال کرده باشد و توانای

در فتاوای هیئت دائم فتوا (۹/ ۴۴۵) آمده است:

«آیا دادن زکات به انجمنهای خیریه مانند جمعیة البر برای آزاد کردن زندانیان حقوق خاص (بدهاران) جایز است؟

پاسخ: اما دربارۀ صندوقهای خیریه، اگر دانسته شد که مسئولان این صندوقها زکات وارده را در مصارف شرع آن یا

برخ مصارف شرع زکات مانند فقرا و بینوایان پرداخت مکنند و از نظر امانتداری و صلاح و دینداری مورد اطمینان
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بودند، اشال ندارد زکات به آنان داده شود تا آن را در مصارف شرع که مدانند مصرف کنند.

اما در مورد کسان که به سبب حق خاص زندان شدهاند، اله متعال اهل زکات را در این آیه مشخص کرده است:

 بِيلالس نباو هال بِيلس فو ينالْغَارِمِقَابِ والر فو مهقُلُوب لَّفَةوالْما وهلَيع ينلامالْعو يناكسالْمو اءلْفُقَرل دَقَاتا الصنَّما 

[توبه: ۶۰]

(صدقات تنها به فقرا و بینوایان و متصدیان [جمعآوری و پخش] آن و کسان که دلشان به دست آورده مشود و در [راه

آزادی] بردگان و بدهاران و [جهاد] در راه اله و به در راه مانده اختصاص دارد).

و غارمین را از جملۀ گروههای اهل زکات یاد فرموده است.

غارمین بر دو گروهند: گروه که به هدف اصلاح روابط بدهار شدهاند و شخص برای خواباندن فتنهای میان دو گروه،

مسئولیت مال بر عهدهاش قرار گرفته، به این نیت که پولش از طریق زکات توسط مسلمانان به وی باز گردانده شود. به این

گروه از بدهاران به اندازۀ مبلغ که بدهار شدهاند از اموال زکات تعلق مگیرد، حت اگر ثروتمند باشند.

گروه دوم: کسان هستند که برای خودشان و در اهداف مباح بدهار شدهاند. مانند کس که برای هزینههای خودش یا

کسان که مسئولیت آنان با اوست قرض گرفته یا التزامات مال بر عهدهاش است که به سبب ستم یا تعدی نبوده که به

اندازۀ بدهاش از زکات به او داده مشود.

وباله التوفيق وصل اله عل نبينا محمد وآله وصحبه وسلم.

عبداله بن منیع، عبداله بن غدیان، عبدالرزاق عفیف، ابراهیم بن محمد آل شیخ».

واله اعلم.


